
Reporter: Care au fost cele mai mari

investiþii private atrase în acest an de

municipiul Bucureºti?

Sorin Dimitriu: Pe fondul aversiunii
pronunþate faþã de risc, mulþi investitori
ºi-au amânat sau chiar anulat planurile
de dezvoltare pe piaþa româneascã. Cu
toate acestea, þara noastrã are ºansa sã
profite de o tendinþã interesantã ce se
m a n i f e s t ã î n u l t i m a p e r i o a d ã –
m u l t i n a þ i o n a l e l e î n c e a r c ã s ã - º i
optimizeze afacerile prin realizarea
producþiei în zonele în care existã cerere.
Astfel, þãri care acum câþiva ani erau
preferate pentru nivelul scãzut al
costurilor aferente forþei de muncã au
început sã piardã teren. Se constatã o
relocalizare a capacitãþilor de producþie
dinspre zona asiaticã spre Europa de Est
ºi Centralã.

Capitala este în continuare destul de
atractivã pentru investitorii strãini. Existã
interes din partea unor mari companii
industriale (de exemplu în domeniul
electric, dar ºi în cel alimentar) pentru
deschiderea unor fabrici în apropierea
Bucureºtiului, în principal datoritã forþei

de muncã calificate pe care încã o poate
oferi acest oraº, dar ºi a infrastructurii –
net superioare faþã de alte zone ale þãrii.
De asemenea, se realizeazã investiþii,
conform programelor de modernizãri, la
marile grupuri industriale ce opereazã în
capitalã sau în imediata ei apropiere.

Bucureºtiul este interesant ºi pentru
þãrile din est, ca poartã de intrare în
Uniunea Europeanã. În aceastã perioadã
– d i f i c i l ã p e n t r u c o m p a n i i l e
vest-europene – Capitala va beneficia de
investiþii din zona arabã, dar ºi din China
sau Israel. Sunt semnale în acest sens
atât din mediul economic, cât ºi din cel
diplomatic.

Totuºi, interesul investitorilor, în gene-
ral, ºi al celor strãini, în special, va fi
stimulat de predictibilitatea legislativã ºi
de seriozitatea partenerilor români.
Cunosc ºi cazuri când investitorul a...fu-
git din Capitalã cãtre graniþa de vest,
unde a fost primit cu toatã deschiderea.

Reporter: Care a fost dinamismul

companiilor bucureºtene în 2012?

Sorin Dimitriu: Cele mai multe
dintre companii le bucureºtene au

dovedit, chiar ºi în condiþii de crizã
prelungitã, cã au capacitatea de a se
adapta rapid la mutaþiile survenite în
plan economic, de a se restructura, de
a-ºi regândi structura producþiei ºi de a
lua decizii curajoase pentru a valorifica
oportunitãþile oferite de piaþã. Cã este
aºa o dovedeºte rata redusã a ºomajului
la nivelul Capitalei – doar 2,05% faþã de
5,01%, cât se înregistra la nivel naþional
în luna septembrie a acestui an, în
c o n d i þ i i l e î n c a r e B u c u r e º t i u l
c o n c e n t r e a z ã 1 9 , 3 % d i n t o t a l u l
comercianþilor activi la nivel naþional,
adicã 191.041 agenþi economici. Cele
mai recente date ale ONRC, indicã în
septembrie a.c. o creºtere a numãrului
de comercianþi activi în Capitalã cu 7%
faþã de perioada corespunzãtoare a
anului trecut. Aºadar, Bucureºtiul are,
încã, potenþial de dezvoltare.

Reporter: Cum au reuºit companiile

bucureºtene sã treacã peste perioada

e c o n o m i c ã d i f i c i l ã ? C a r e a u f o s t

principalele dificultãþi de surmontat?

Sorin Dimitriu: Aº începe cu a doua
întrebare. Din pãcate, perioada dificilã
din punct de vedere economic pe care o
traversãm a coincis cu o perioadã
delicatã ºi din punct de vedere politic.
Semnalele contradictorii transmise peste
hotare de oficialii români, precum ºi
anumite demersuri ale executivelor din
ultimii ani au generat neîncredere în
rândul oamenilor de afaceri români ºi al
investitorilor strãini. Astfel, problemele
generate de criza economicã mondialã –
accesul dificil la credite ºi costul ridicat al
acestora, cu efecte asupra susþinerii
c i c l u l u i d e p r o d u c þ i e , s c ã d e r e a
semnificativã a cererii pe unele pieþe
tradiþionale, concomitent cu înãsprirea
concu r enþei pe pieþele car e º i -au
menþinut capacitatea de absorbþie – au
fost accentuate de inconsecvenþele
decidenþilor de la Bucureºti.

O soluþie importantã, care ar trebui sã
devinã prioritate politicã, este accesarea
f o n d u r i l o r e u r o p e n e . D i n p ã c a t e ,
mecanismul românesc nu funcþioneazã,
blocarea fondurilor, mai ales pe POSDRU,
generând dificultãþi majore, mai ales
sectorului IMM. Soluþionarea rapidã a
finanþãrilor POSDRU reprezintã în acest

moment o necesitate majorã, fãrã de
c a r e s e c t o r u l m e n þ i o n a t v a f i
semnificativ marcat.

Astãzi, comunitatea de afaceri se aflã la
o rãscruce. Are de ales între a-ºi pãstra
mentalitatea re-activã ºi de a se victimiza
în continuare, aºteptând soluþii (ca sã nu
spunem „ajutoare”) din afara companiei
– de la Uniunea Europeanã, guvern,
patronate, organizaþii guvernamentale
sau de a accepta cã lumea s-a schimbat ºi
cã modelele de ieri sunt perimate.

Ne aflãm în plin proces de creare a unei
noi configuraþii economice globale ºi,
atât la nivel macroeconomic, cât ºi la
nivel microeconomic, trebuie redefinite
prioritãþile în funcþie de competenþe
confirmate ºi de capacitatea raþionalã ºi
eficientã de utilizare a resurselor care
pot fi accesate. Actuala scenã economicã
globalã forþeazã firmele sã reconsidere
modalitãþile de abordare a pieþelor
pentru a face faþã provocarilor.

În contextul în care în UE, dar ºi pe plan
mondial, redresarea economicã rãmâne
relativ fragilã, a vorbi despre afaceri de
s u c c e s î n s e a m n ã a v o r b i d e s p r e
c o m p e t i t i v i t a t e . C o m p e t i t i v i t a t e
generatã de productivitatea ridicatã ºi,
foarte important, de un management de
calitate, puternic pro-activ ºi de o culturã
organizaþionalã solidã – cultura muncii
bine fãcute, a respectului faþã de clienþi,
a reinventãrii permanente.

Reporter: C a r e sun t a ºt e p t ã r i l e

mediului de afaceri bucureºtean privind

anul 2013?

S o r i n D i m i t r i u : C o n s i d e r c ã
dezvoltarea economicã a României nu se
p o a t e f a c e d e c â t p r i n s t i m u l a r e a
activitãþii economice ºi îndeosebi a
mediului privat. Investitorii trebuie
încurajaþi sã opereze în parteneriat
public privat – nu doar declarativ, ci prin
mãsuri concrete de stimulare a acestui
tip de proiecte.

S e i m p u n e c o n t u r a r e a d e c ã t r e
Executiv a unui program economic
coerent, cu direcþii prioritare clare,
þinând seama de oportunitãþile de
afaceri – deloc puþine – pe care le oferã
þara noastrã. Este vital sã consolidãm
î n c r e d e r e a î n m e d i u l d e a f a c e r i
r o mâ ne s c º i s ã p r o mo v ã m d o me-
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niile-cheie ale economiei româneºti –
agricultura ºi industria de prelucrare a
produselor agroalimentare, energia,
îndeosebi energia verde, turismul, în
special turismul balnear, tehnologia
informaþiei ºi automatica.

Pentru a reduce gradul de instabilitate
în care îºi desfãºoarã activitatea, firmele
au nevoie de un grad mai ridicat de
predictibilitate legislativã, în special în
zona fiscalã. De asemenea, mediul de
afaceri aºteaptã o reducere a fiscalitãþii,
îndeosebi asupra forþei de muncã, scãderea
încasãrilor pe aceastã linie bugetarã putând
fi compensatã prin aplicarea unor mãsuri
mai dure vizând combaterea evaziunii
financiare ºi a contrabandei.

Menþinerea pe un trend ascendent a
economiei þãrii noastre depinde, în mare
mãsurã, de nerepetarea greºel i lor
trecutului. Efectele ajustãrilor care s-au
realizat vor fi anulate dacã anul acesta, în
perspectiva competiþiei electorale, sunt
adoptate mãsuri populiste. Este foarte
important ca activitatea întreprinderilor
de stat ºi regiilor autonome sã fie
eficientizatã, sã fie reduse arieratele ºi sã
nu fie încurajatã politica de „asistaþi so-
cial” ci de încurajare a creãrii de noi
locuri de muncã.

Considerãm cã Executivul trebuie sã
acorde o atenþie deosebitã dificultãþilor

semnalate de cei care deruleazã proiecte
cu fonduri europene ºi sã acþioneze rapid
ºi eficient pentru eliminarea acestora. În
caz contrar, în condiþiile unor rate de
absorbþie reduse, România nu va putea
evita dezangajãrile de fonduri, cu efecte
nedorite asupra economiei , dar ºi
societãþii româneºti în ansamblu.

Reporter: Care au fost cele mai

importante realizãri ale CCIB în acest an?

Ce pregãtiþi pentru perioada urmãtoare?

Sorin Dimitriu: România are nevoie
vitalã de investiþii strãine, întrucât
capitalul românesc este insuficient
consolidat, iar finanþarea proiectelor din
fonduri europene se dovedeºte a fi mult
mai dificilã decât s-a anticipat. Iatã de ce
una dintre prioritãþile noastre a fost ºi
rãmâne, în continuare, organizarea unor
evenimente care sã asigure opor-
tunitatea unui dialog constructiv al
iniþiatorilor de proiecte cu potenþiali
finanþatori. Astfel, în luna iulie a acestui
an am organizat, în premierã pentru
r e g i u n e , F o r u m u l d e i n v e s t i þ i i
„ Impl icarea Chinei în dezvoltarea
Regiunii Dunãrii”. Manifestarea, la care
au fost prezentate proiecte din ºase þãri,
a fost bine primitã de comunitatea de
afaceri, ceea ce ne-a determinat sã
lucrãm în aceeaºi formulã ºi pe relaþia cu
Federaþia Rusã.

Dupã cum am subliniat în cursul
acestui interviu, una dintre marile
provocãri ale momentului o constituie
contracararea diminuãrii cererii pe
pieþele tradiþionale de export. În acest
context, anul acesta am urmãrit, potrivit
strategiei noastre de relaþii externe,
dezvoltarea relaþiilor comerciale cu þãrile
din Balcani, Orientul Mijlociu, Asia
Centralã ºi de Sud-Est, Africa de Nord,
America Latinã, fãrã a neglija, însã,
spaþiul comunitar cãtre care se îndreaptã
circa 70% din vânzãrile noastre externe.
Astfel, pentru ultima parte a acestui an
avem programate misiuni ºi forumuri
economice în Turkmenistan, Iordania ºi
Israel, Irak ºi R. P. Chinezã. De asemenea,
sfârºitul lui 2012 va fi marcat de inau-
gurarea celei de a doua reprezentanþe a
Camerei bucureºtene în strãinãtate, ºi
anume la Beijing.

Prima noastrã reprezentanþã, dublatã
de o expoziþie permanentã, deschisã în
luna aprilie 2010 la Sharjah, cu sprijinul
MECMA ºi al Consiliului de Export, s-a
dovedit un succes. Îmi face plãcere sã
subliniez cã dupã analiza acestui proiect
în cadrul Consiliului de Export firmele
interesate sã-ºi promoveze produsele ºi
serviciile pe piaþa arabã prin intermediul
expoziþiei permanente de la Sharjah
beneficiazã, în continuare, de finanþare

par þ ia lã d e la bu getu l d e s tat , în
condiþiile legii. În ceea ce priveºte
proiectul de la Beijing, pânã în prezent
circa 40 de firme româneºti din domeniul
producþiei ºi serviciilor ºi-au exprimat
interesul de a opera pe piaþa chinezã
apelând la serviciile oferite de specialiºtii
noºtri.

A m c o n t i n u a t , d e a s e m e n e a ,
programul nostru vizând apropierea
mediului de afaceri de cel academic ºi
promovarea cercetãr i i ca element
esenþial în dezvoltarea durabi lã a
României. De altfel, ca o dovadã a
atenþiei pe care o acordãm activitãþii de
CDI, la începutul acestui an a fost
înfiinþatã o secþiune dedicatã în cadrul
C amer ei bu cu r eº tene. D eci z i a s -a
dovedit inspiratã, printre realizãrile
acestei secþiuni putând aminti, de
exemplu, crearea unei reþele virtuale de
laboratoare avansate de cercetare, de
încercãri ºi testãri (ROMNET-LAB.CER.IN).

Nu în ultimul rând, în condiþiile în care
calitatea forþei de muncã lasã de dorit,
ne-am implicat în derularea a circa 30 de
proiecte finanþate din fonduri europene
care vizeazã adaptarea forþei de muncã
la mutaþiile survenite pe piaþã, dar ºi
dezvoltarea abilitãþilor antreprenoriale.

53

Sediul Camerei de Comerþ ºi Industrie a Municipiului Bucureºti




	52
	53
	54

